
Kranjsko. 
Iz „Društva za zgradbo učiteljskega konvikta v 

Ljubljani". Odbor je imel pustno nedeljo sejo, v kateri je 
I. razpravljal o sklepih zadnjega občnega zbora. Glede pro
računa in razpisa potrebnih načrtov odbor popolnoma soglaša z 
mnenjem, izraženim nam na občnem zboru, naj se s tem še 
nekoliko počaka, da se zgradbeni kapital izdatno še poveča, ker 
sicer bi se trudili, zbirali in zidali le za druge. Glede zgradbe 
in notranje uredbe pa se bo odbor po svojih odposlancih poučil 
pri raznih enakih zavodih in na podlagi teh informacij potem 
svoječasno preskrbel načrte in proračun. Glede stavbišča pa je 
že pred leti občinski svet ljubljanski obljubil: »da bode ob času, 
ko bode moč pričeti z grajenjem učiteljskega konvikta, in kadar 
bo društvo preskrbelo si v ta namen potrebna sredstva, drage 
volje podpiral podjetje bodisi s prepustitvijo stavbinega prostora, 
bodisi z denarnim prispevkom". Istega leta (1897) pa nam je 
obljubil svojo podporo tudi deželni zbor kranjski, ki je sklenil: 
»da priznava važnost in korist učiteljskega konvikta v Ljubljani 
ter je pripravljen ob svojem času v to svrho dovoliti primeren 
denarni prispevek, kadar bo zgradba konvikta zagotovljena". 
Odbor se bo po želji občnega zbora obrnil tudi do vseh ljub
ljanskih učiteljskih društev, da se izjavijo, koliko in kakšnih 
prostorov bi potrebovalo vsako v svoje namene, da se te želje 
upoštevajo pri razpisu načrtov. II. Dalje je odbor sprejel po
nudbo tov. Iv. Štruklja ter za prav majhen znesek odkupil nje
govo knjižico »Šola in dom", ki se bo dala v tisk, ko bo končan 
tozadevni dogovor. Ob tej priliki se je tudi razgovarjalo o izdaji 
J. Žirovnikovih narodnih pesmi, kar se pa definitivno določi, ko 
dobi odbor dotične pesmi v svojo last. III. Odbor se je končno 
razgovarjal o ponudbi neke zavarovalnice, kar se pa odloži, dokler 
se ne uravna zadeva med »Zavezo" in banko »Slavijo". 

Jubilejska samopomoč. Zopet je kruta smrt posegla v 
naše vrste. Pri Sv. Marjeti na Dravskem polju je dne 29 pro
sinca 1907 umrl tovariš A n d r e j G o l o b v 57. letu svoje 
starosti. Vdovi gope B e r t i G o l o b sem dne 5. t. m. poslal 
vsoto 432 K. Tekom tega meseca razpošljem položnice in 
prosim, da člani vplačajo znesek 2 K 10 v. One člane, ki se 
še niso odzvali za letnino in zadnji slučaj smrti, prosim pa, da 
to sedaj skupno store Ker je pristopil zopet en član. je število 
članov seda] 216. Tovariši, agitujte v svojem okrožju za pristop 
k društvu, zakaj čim več nas bo, toliko bolje v takih slučajih 
za ostalo družino. Pripomnim, da pošljem vedno vsem članom 
položnice; če se kje katera izgubi, ni moja krivda. 

StudenecIg, dne 10. svečua 1907. 
F r a n c Ks. Troš t . 

Štajersko. 
Ptujsko učiteljsko društvo je imelo svoj občni zbor 

dne 7. t m. ob izborni (!) udeležbi, t. j . navzočih je bilo nekaj 
nad Vs članov. G. predsednik je podal pregled delovanja dru
štvenega v preteklem letu, iz katerega povzamemo, da je imelo 
društvo v tem letu 6 zborovanj, tri predavanja; da sta izmed 
društvenikov 2 umrla, eden nas zapustil, 3 nanovo pristopili, tako 
daje bil koncem leta status quo ante. Pri današnjem zborovanju so 
se pridružili društvu zopet 3 udi: Ž i b e r Al. od Sv. M a r k a , 
H o r v a t P r a n i z P t u j s k e o k o l i c e i n C e h 
I v a n od Sv. M a r j e t e . Blagajnica nam je pokazala zopet 
enkrat svojo bogato praznoto — prebitka je celih 6 K, in poleg 
tega še nismo ne pri konviktu, ne pri učiteljski posojilnici in 
ne pri tiskarni . . . Jadna nam majka pri takem uboštvu! Pre
gledovalca računov, Klanjšček in Meško, predlagata za blagaj
ničarico gdč. L u k n a r j e v o ftbsolutorij, kar se ji tudi 
podeli. — Poleg novega predsednika Fr. Ž i h r a od Vurbrrka 
se je konstituiral odbor za leto 1907 tako: podpredsednik — 
F r . Š o r n od Sv. L o r e n c a n a D r a v s k e m p o l j u , 
tajnika — F r a n F l e r e od Sv. L o r e n c a SI. g. in 
M i c i D u l l e r j e v a od Sv. V i d a , blagajničarica — 
M a r i j a n a L u k n a r j e v a i z P t u j s k e o k o l i c e , 
knjižničar — V a l e n t i n K a j n i h i z P t u j s k e o k o 
l i c e , odbornika — F r a n M e š k o i z S e l i n I v a n 
S t r e b e o d Sv. A n d r e j a SI. g., pevovodja — F r a n 

Iz naše organizacije. H o r v a t i z P t u j s k e o k o l i c e . Tov. Fr. Žiher se zahvali 
kot predsed. v svojem in v imenu novega odbora za zaupanje in pravi, 
da bo po možnosti skrbel vedno za zanimiva in poučna zboro
vanja — naj ga le tudi drugi podpirajo. — Med predlogi se 
določi, da se pošiljajo na šolska vodstva za vsako zborovanje 
vabila kot tiskovina. Na predlog tov. Peska zlože za ubogo do
mačo blagajnico dotlčniki, ki niso bili v Gradcu, 10 K. Obveljal 
je tudi drugi njegov predlog, da naj plača vsakdo 1 K, ki iz
ostane neopravičen od zborovanja. Na predlog istega tovariša se 
sklene uvesti vprašalne skrinjice. Tov. Pavel Flere pa je s svojim 
predlogom, naj se udnina z ozirom na zvišanje prispevka »Za
vezi" zviša, srečno pogorel. Ko se še določi prihodnje zborovanje 
na 7. marca in obljubi tovariš Strelec govoriti »O nabiranju 
krajepisuih imeu", se zborovanje zaključi s klicem: Vse učitelj
stvo 24. t. m. v Ptuj na shod narodne stranke! P F. 

Učiteljsko društvo za celjski iu laski okraj je imelo 
svoje glavno zborovanje 13. januarja t. 1. v deški okoliški šoli 
v Celju. Krasni zimski dan in zanimiv vzpored sta privabila nad 
35 tovarišev iu tovarišic k društvenemu sestanku. Na novo so 
pristopili društvu tile tovariši, oziroma tovarišice: g. K i s 
l i n g e r iz Celja, gdč. B r i š n i k o v a in g. K r a n j c iz 
Petrovč, gdč. C i g l e r j e v a iz Liboj in gdč. S i t e r j e v a 
iz Šmartna v Rožnem dolu, kot gost pa je bil navzoč tov. 
g. P e s t e v š e k iz Laškega, svoj pristop k društvu je tudi 
prijavila gdč. C e r e r j e v a iz Nove Cerkve, 

V vznesenih besedah je pozdravil tov. predsednik, g. Armin 
G r a d i š n i k , v obilem številu navzoče tovariše, želeč jim 
obilo sreče v novem letu in bodreč jih k upanju v boljšo bo
dočnost. Poudarja, da ni noben stan tako zadostavljen, kakor 
baš učiteljski, kar se tiče gmotnega položaja; država skrbi v 
obilni meri za svoje uslužbence, a za nas se ne briga nihče. 
Treba se je torej trdneje združiti, da priborimo to, kar nam 
gre. Letošnje leto nam obljublja mnogo napornega truda, a uči
teljstvo je organizovano in ve. kaj mu je storiti, kadar mu gre 
za svoje interese. — Društvenikom polaga na srce, naj si 
volijo novo predsedništvo, katero naj zasede moč, ki se ni iz
rabila kakor on. 

Poroča, da seje opravičil tov g Ivan J e z o v š e k in tov. 
g. Fr. K r a n j c , ki je šel domov k bolnemu očetu, tovariš 
g. C e r n e j pa pošilja iz Maribora društvenikom iskrene po
zdrave Izstopila sta iz društva tov. g. Fr Z u p a n č i č iz 
Št. Ruperta na Laškem iu tov g R a j n e r iz Hrastnika, ki 
sta pristopila novemu društvu v sosednem okraju Opomnim 
tudi, da se nadzornik g Josip S u p a n e k ne more udeležiti 
današnjega ses anka.v pozdravlja pa posebej gdč Beti S u p a 
nekovo iz Teharij. Čestita tovarišem, oziromatovarišicamnasrečno 
prebitem usposobljenostuem izpitu; kakor: gdč. K o s i j e v i , 
gdč. G a j š k o v i , gg. Ž a g a r j u , V a l e . t č i č u in 
S t a n t e t u . 

Po prečitanju .zapisnika zadnjega zborovanja v mesecu 
novembru 1906 se je razpravljalo o izpremembi naslova našemu 
društva. Sprejel se je predlog tov Fr. B r i n a r j a, da drnštvo 
naj ne sklepa zdaj o tem, ampak naj čaka, da sosedno bratsko 
društvo želi izpremembo oficijalnega imeua našemu društvu. 

Na to opoiarja tov. predsednik na splošni učiteljski shod 
v Gradcu na dan 2. februarja. Poživlja tovariše k polnoštevilni 
udeležbi, s čimer pokažemo, da smo slovenski učitelji v gmotnem 
oziru solidarni z nemškimi kolegi; le z združenimi močmi nam 
je mogoče doseči boljše gmotno stanje. 

Določi se, da z odrom na shod v Gradcu odpade zboro
vanjema mesec februar, vrši se pa 19. marca. 

Na to pride letno poročilo tajnikovo, ki se sprejme z 
odobravanjem in iz katerega posnamemo sledeče: 

V društvenem letu 1906 je bilo pet zbrovanj, pri katerih 
je bilo skupno 152 zborovalcev, torej pride na vsako zborovanje 
povprečno 30 zborovalcev. — Društvo šteje: 1 častnega člana, 
75 rednih in 10 podpornih članov; zaradi preselitve v drug 
okraj smo izgubili tri člane, a dva sta ostala še člana našega 
društva. Pri društvu sta tudi dva okrajna šolska nadzornika. — 
Na vsako zborovanje pride po eno predavanje, in sicer: tovariš 
g. Š a h je razpravljal o novem šolskem in učnem redu; pro
fesor g. Josip K o ž u h je imel dve predavanii o stožčevi pro
jekciji : tovariša gg. Fr. K r a j n c in Fr. B r i n a r sta raz
pravljala o nerazdeljenem času pouka, o »Učiteljevem delovanju 



izven šole" pa tovariša gg. L. C e r n e j in P e t r i č e k. — 
Glede šolskega in učnega reda se je sklenila primerna resolucija. 
Društvo se je dalje izjavilo v zadevi uvedbe obligatoričnih kme
tijskih nadaljevalnih šol z istočasnim skrajšanjem šolske obvez
nosti na 6 ali 7 let, izjavo pa je poslalo c kr. kmetijski družbi 
štajerski in c. kr. dež. šol. svetu v Gradcu. — Razpravljalo se 
je tudi o uvedbi dvomesečnih počitnic. Društvo je dalje opo
zorilo štajerski »Lehrerbund", naj stori potrebne korake, da 
bodo tudi učiteljice ročnih del, ki so učiteljske soproge, de
ležne pokojnine. — Stavil se je tudi predlog, naj se naroči 
vsako šolsko vodstvo na »Planinski Vestnik". 

Tajnikovo letno poročilo tudi omenja, da so popolnoma za
spale pevske vaje za prireditev koncerta v prid »Učiteljskemu 
konviktu". 

Iz poročila gdč. blagajničarke zvemo, da je bilo dohodkov 
107 K 84 h, stroškov 79 K 63 h, torej prestanka 28 K 21 h; 
ta pa bi bil še večji, ko bi vsi tovariši storili svojo dolžnost. Go
spodična blagajničarka se je neumorno trudila v minulem dru
štvenem letu za gmotno stran društva, za kar se ji je izrekla 
iskrena hvala Pregledovalcem so bili voljeni tov. g. Fr. B r i 
n a r , gdč. B r i n a r j e v a in gdč. K a 1 š e k. 

Glede nabave časnikov se je sklenilo šele po poročilu 
knjižničarjevem sklepati o nabavi novih knjig iu časnikov. 

Za društveno leto 1907 se je sestavil sledeči odbor: 
Predsednik g Armin G r a d i š n i k — Celje; podpredsednik 
g. Anton P e t r i č e k —Žalec; tajnik g. Rudolf W u d 1 e r — 
Griže; blagajničarka gdč. Ž i ž e k — Šmartno v R. D.,: pevo
vodja g. Rajko V r e č a r — Žalec; knjižničar g. Josip Ž a g a r 
Celje; odbornika: g Fr. K r a j n c — Celje in gdč. Marija 
O r a č — Št. Jurij ob juž. žel. 


